



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢယုၤလံ ၃၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-29-13

မုၢ်တြၢ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ: မ့ဘကၤဒိပနံၣ်တဟ့ၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိအဘူးအလဲ
ဖဲဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢမးရှး ၂၀၁၈ နံၣ်

လၢဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤ, ပုၤမၤတၢ်ဖိ ၁၈ ဂၤလၢအမၤတၢ်ဖဲတၢ်တုထီၣ်ဘိထီၣ်ကျဲ လၢအမ့ၢ်မ့ဘကၤ ဒိပနံၣ်^၁ အတၢ်တၢ်
ကျဲအပူၤတဖၣ် တဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ် မၤအဘူးအလဲနီတမံၤဘၣ်. ပုၤမၤတၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ပတုၣ်ကွၢ်အိၤလၢ
တၢ်ဖိတၢ်မၤဖဲလၢ မးရှး ၂၀၁၈ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူ တၢ်ကီ
တၢ်ခဲဒီး ဒ့ၣ်ကမၤထီၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ပူၤအိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒိပနံၣ်အံၤ ဘၣ်ဟ့ၣ်က့ၤဒီးအဝဲသ့ၣ်စ့ ၁,
၆၁၂, ၀၀၀ ကွး န့ၣ်လီၤ.^၂

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်တဟ့ၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိအဘူးအလဲ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၣ်မုၢ်သီ	လၢမးရှး ၂၀၁၈ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရှ့ၣ်)	က---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှ့ၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	အူလ---
သးနံၣ်	၄၁
မုၢ်/ခွါ	ခွါ
ဟံၣ်ဖိပီဖိ အိၣ် /တအိၣ်	အိၣ်

^၁ မ့ဘကၤဒိပနံၣ် တၢ်ဆဲးလီၤမံၤအနီၣ်ဂံၢ်မုၢ်ဝဲ - ၁၀၅၃၄၂၄၉၇ . ယုသ့ၣ်ညါအါထီၣ်ဘၣ်သးဒိပနံၣ်အံၤအဂ့ၢ် ဖဲအံၤ
^၂ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတဖၣ်အံၤဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢ တၢ်ကစီၣ်လၢပဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၤဖဲ လၢမၤ ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိ
 တဖၣ်အံၤပဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၤဖဲဖျါ လီၢ်ကဝီၤကမုၢ်ဖိတဂၤလၢ မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှ့ၣ်အပူၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ်ပံးစုန့ၣ်ကျဲတုၢ်အိၤ
 လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂၤဝီခွဲးယာ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အ
 မံၤ, တၢ်ဂီၤဒီးတၢ် အိၣ်ဆိးလီၢ်တဖၣ် တၢ်တဖျါအိၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တံးဖံးတံးမၤ	ပှၤနီၤသိၤလ့ၣ်
တံးဘူၣ်တံးဘါ	အံၤစလၢမံ
တံးဟံမူဒါ / လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဖူသဝီ	ကဝီၤဒုနီၣ်ဂံၢ် ---, က---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပှၤလၢအမၤအာပယွဲတံးတဂၤအဂျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	ဒိပနံၣ်အမံၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
အူသ့စီၤ	အိၣ်က့နယၢ် တံးတုတံးဘိ	မ့ဘကၤဒိပနံၣ်	ဝုၢ်တကူၣ်	အူမ့အီၤစီၤလဲၣ် (မ့ဘကၤဒိပနံၣ်အကစၢ်)

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တံးဂ့ၢ်တံးကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပှၤပှၤနဟံးန့ၢ်တံးကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.
ယဒီးန့ၢ်ဘၣ်တံးဂ့ၢ်တံးကျိၤတဖၣ်အံၤလၢ အူလ---, လၢအမ့ၢ်ပှၤမၤတံးဖိလၢတဒီးန့ၢ်ဘၣ်အဘူးအလဲ အကျိတဂၤန့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တံးဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တံးဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီလၢကျဲၤလဲၣ်.
ပှၤဟ့ၣ်တံးဂ့ၢ်အံၤ လဲၤဒိဖျိဘၣ်တံးလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံဖျါတံးကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပှၤပှၤတက့ၢ်

ဟံဖျါတံးကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပှၤပှၤတက့ၢ်.
<p>တံးဂ့ၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ လၢမးရှး ၂၀၁၈ နံၣ် လၢ က---သဝီ, မဲၢ်ကျိကရူၢ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အူလ--- ဒီး ပှၤသဝီဖိအဂၤလၢ က---သဝီအပူၤတဖၣ် မၤဒီးလဲတံးတနံၤဘၣ် တနံၤ လၢမ့ဘကၤဒိပနံၣ်တံးတုထီၣ်ကျဲတံးတိၣ်ကျဲၤ ဖဲမဲၢ်ထီၣ်ဒီး ထံသဘျုၣ်ထီၣ်ကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒိပနံၣ်အံၤ စးထီၣ် မၤဝဲတံးတုကျဲတံးတိၣ်ကျဲၤအံၤ ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၁၈ နံၣ်ဒီး ဒီးလဲပှၤမၤတံးဖိတဖၣ် လၢတံးတု ထီၣ်ကျဲဒီးတုထီၣ်တံးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တံးတိၣ်ကျဲၤအံၤဘၣ်ယးဒီး လီၢ်ကဝီၤပှၤတဝီတံးလဲၤထီၣ်လဲၤထီတံး တိၣ်ကျဲၤလၢ ထံကီၢ်ပဒိၣ်ရဲၣ်ကျဲၤပၤလီၤဝဲန့ၣ်လီၤ.</p> <p>မ့ဘကၤဒိပနံၣ်အံၤ အစုၣ်ဖျိၣ်လၢကံၢ်ကွံၣ်ဝဲလၢတံးတုထီၣ်ကျဲအံၤအယိ ပတုၣ်ကွံၣ်ဝဲတံးတိၣ်ကျဲၤအံၤဖဲလၢ မးရှး ၂၀၁၈ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, အူသ့စီၤ, လၢအမ့ၢ်မ့ဘကၤဒိပနံၣ် ပှၤသ့တံးတုတံးဘိ အိၣ်က့နယၢ် တဂၤန့ၣ် တဟ့ၣ်လီၤပှၤမၤတံးဖိတဖၣ် အဘူးအလဲလၢလၢပှၤပှၤဘၣ်. လၢန့ၣ်အမဲၢ်ညါ, အဝဲဟံးဟံးဝဲစုလၢ အကစၢ်အဂီၢ်ဒီး သုးဆၢသုးကတီၢ်တဘျီဝံၤတဘျီလၢကဟ့ၣ်လီၤပှၤမၤတံးဖိအဘူးအလဲန့ၣ်လီၤ.</p>

တၢ်ဘူးတၢ်လဲလၢပုၤမၤတၢ်ဖိပိၣ်ခွါတဖၣ်ကဘၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ တနံၤ ၅,၅၀၀ ကွးတုၤလၢ ၆,၀၀၀ ကွးဒီး ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်တခီ ကဘၣ်ဒီးန့ၢ်ဝဲ တနံၤ ၄,၀၀၀ ကွးတုၤလၢ ၅,၀၀၀ ကွးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်ကု ပုၤမၤတၢ်ဖိ ၁၈ ဂၤတဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဒီးအဘူးအလဲလၢလၢပုၤပုၤအယိ, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခိးလၢကဒီးန့ၣ်ဘၣ်က့ၤဝဲ န့ၣ်လီၤ. ဒီပနံၣ်အၢၣ်လီၤတ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဘူးတၢ်လဲဘၣ်ဆၣ်, တုၤခဲအံၤတဟ့ၣ်ဘၣ်ဒီးဝဲ ဘၣ်. စ့ၤလၢ အူသ့စီၤ ကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤက့ၤ ပုၤမၤတၢ်ဖိအဘူးအလဲလဲလၢ အိၣ်ဝဲ ၁,၆၁၂,၀၀၀ ကွးဆူ အူလ---ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိအဂၤတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤမၤဒီးလဲတၢ်လၢတနံၤဘၣ်တနံၤတဖၣ်အံၤ တအိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ကရၢၢ် လၢကသ့ၣ်တၢ်ဖျးတၢ်အဂီၢ်ဘၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်ဒီးသန့ၤထီၣ်ဒၣ် အတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိးသမူလၢတၢ်မၤဒီးလဲအံၤဒီး မၤပုၤဟံၣ်ယိတၢ်လိၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤအဘူးအလဲဘၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်မၤထီၣ်ဒၣ်ကမၢ်လၢ တၢ်ပံးလိၢ်ကျိၣ်စ့ ဒ်သိးကပူၤအိၣ်တၢ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်အံၤကထီၣ် မုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒီးတၢ်သးတံၢ်တၢ် လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. မၢ်--- အ, လၢအမ့ၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိအကျါတဂၤ, တဲဖျါထီၣ်ဝဲအတၢ်တူၢ်ဘၣ် ဆူ KHRG လၢ “ယသးပံၢ်ထီၣ်တၢ်ဒိၣ်မး မ့ၢ်လၢ ယစ့ၤလၢယကပူၤတၢ်အဂီၢ်တအိၣ်ဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်အံၤ တဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဒီးစ့ဘၣ် အယိ, အဝဲသ့ၣ်တၢ်ပိၣ်သကိးဒီး က---သဝီခိၣ်န့ၣ် တဖၣ် လၢကဟံးထီၣ်ဂ့ၢ်ဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကွဲးပတြီၢ်ယၢ်လံာ်ပရၢတဘျီဒီးဆဲးလီၤသကိးဝဲစ့မုၢ်ကျိၢ်တၢ်ပ နီၣ်လၢကယုထီၣ်က့ၤတၢ်ဖံးတၢ်မၤအဘူးအလဲတဖၣ်ဆူ ဒီပနံၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆုၤထီၣ်ဝဲလံာ်ပရၢ အံၤဆူ ကညီကီၢ်ဖဲၣ်ကိတိၢ်ခိၣ်ကျိၢ် နါခ့ၤထူ့မ့ၢ်အအိၣ်ဖဲ လၢအိကူး ၁၃ သီ ၂၀၁၈ နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တ့ထီၣ်ကျဲတၢ်တိၢ်ကျဲအံၤ တၢ်ဟံးပတုၢ်ကွၢ်အီၤဝဲၤအလီၢ်ခံ, c---သဝီဖိတဖၣ်အံၤ မၤဘၣ်က့ၤထဲ တၢ်မၤတစီၢ်တလီၢ်လၢ အအိၣ်ထီၣ်ဝဲထဲ တဘျီတခိၣ်ခိၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤမၤဘၣ်က့ၤဝဲ တၢ်တ့ထီၣ်ကျဲလၢ စ့ၤစ့ၤက့ၤဒီပနံၣ်တၢ်တိၢ်ကျဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်မၤဝဲအံၤအပူၤ, အဝဲသ့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဘူးတၢ်လဲ ဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်က့ၤအဒ့ၣ်ကမၢ် တဖၣ်န့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်တိၢ်ကျဲအံၤတခီ ကဝဲၤဝဲဖဲ လၢယူၤလံ ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢယူၤ ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်, KHRG ပုၤမၤနီၣ်မၤယါတၢ်ကစီၣ်ဖိတဂၤ သံကွၢ်လီၤတၢ်က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢ သဝီဖိ အူလ---အအိၣ်အခါ, သဝီဖိအံၤတဲဘၣ်အီၤလၢ တုၤခဲအံၤအဝဲဆဲးကျိးက့ၤ အူသ့စီၤတန့ၢ်လၢၤဘၣ်. အါန့ၢ်အန့ၣ်, အဝဲတဲဝဲလၢ လံာ်တၢ်ကအုကစ့ၤလၢ အဝဲသ့ၣ်ဆုၤထီၣ်ဆူ ကညီကီၢ်ဖဲၣ်ကိတိၢ်ခိၣ်ကျိၢ်အအိၣ် စ့ၢ်ကိးန့ၣ် တၢ်စံးဆၢကဒါက့ၤတအိၣ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အိၤဖဲ လါယုၤလံၤ ၁၅သီ ၂၀၁၈န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ သဝီဖိလၢ က---သဝီတဖၣ် ဆဲးလီၤစုမုၢ်ကျၢၢ်တၢ်ပနီၣ်လၢ တၢ်ကအုကစွၢ်လံာ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ဆုၢ်ထီၣ်ဝဲဆူ ကညီကီၢ် ဝဲၣ် ကိတိာ်ခိၣ်ကျၢၢ်, နါခ့ၤထွဲမ့ၣ် အဆိၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး

<p>မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယာ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲးလဲၣ်.</p>
<p>အူလ---ဟ့ၣ်အခွဲးလၢ ပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.</p>